
Publicació mensual | redacció: 657 165 047 – continguts@comunicacio21.com |  anuncia’t: 686 429 517 - publicitat@comunicacio21.com

esplugues · sant joan despí · sant just desvern
líniatres

Octubre 2023 · Núm. 121 · liniatres.cat

10 anys

“VAIG PLORAR” pàg 10

L’actor espluguí Óscar
Jaenada se sincera sobre
la seva experiència l’1-O

A FONS pàgs 12 i 13

El rostre més fosc 
de l’educació perifèrica

COMERÇ pàg 18

El FiraDespí viu una 
22a edició multitudinària

El centre dedia deCirerers
obrirà a principis del 2024
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Arriba Tots Sants i, de la seva mà,
pàgines i pàgines de reportatges
i denúncies referents als alts
preus de les funeràries, mono-
polis i altres. El preu a pagar per
morir-te és elevat, i no només
perquè perds la vida, sinó perquè
els que queden en aquest món
han de gratar-se la butxaca per
donar-te una sepultura digna.
Això no és pas un problema nou,
i va ser precisament aquesta re-
alitat la que va portar fa prop de
30 anys un grup de veïns de la co-
marca a preguntar-se si no era
possible una altra manera d’a-
frontar els costos d’un enterra-
ment. I de fer-ho, a més, de ma-
nera col·lectiva, en comunitat. 
Amb aquest esperit de solida-

ritat va néixer Sinera, un 5 d’oc-
tubre del 1994. “Solidaritat”, de fet,
és una paraula que repeteix con-
tínuament el seu actual president
i tresorer de l’Associació de Veïns
de les Planes, Antonio Gámez,
durant una trobada amb Línia
Tres. Aquesta mutualitat veïnal
ofereix un servei integral de sepelis
assequibles amb quotes mensuals
estables –una mica menys de 8
euros–que paguen els seus milers
de membres, el 70% dels quals són
veïns del Baix Llobregat. Per for-
mar-ne part, però, cal estar afiliat
a alguna de les 135 associacions de
veïns que formen part de la ini-
ciativa, principalment de la co-
marca i l’àrea metropolitana, tot i
que també n’hi ha de Lleida i
Tarragona. “Sinera es va crear
per potenciar les associacions ve-
ïnals”, reconeix Gámez. 
De fet, entre els socis funda-

dors i protectors hi ha la Confe-
deració d’Associacions Veïnals de
Catalunya (CONFAVC) i les fe-
deracions del Baix Llobregat,

Barcelona i l’Hospitalet. Actual-
ment, a la junta directiva de Si-
nera hi ha els presidents de les fe-
deracions del Baix, Julián Car-
rasco; de Catalunya, Jordi Giró,
i de l’Hospitalet, Manuel Piñar. 
Tot plegat va néixer l’any

1990, quan una representació
de veïns de les Planes de Sant
Joan Despí, i de Gavarra, el Pe-
dró i Sant Ildefons, de Corne-
llà –el nucli dur de Sinera– van
visitar les Escodines de Maner-
sa, on hi havia una vocalia d’en-
terraments per pagar de mane-
ra comunitària els enterraments
dels afiliats. Ho van fer, tal com
recorda Gámez, esperonats per
les queixes de veïns pel que feia
a les “contínues” pujades de les
quotes de les asseguradores. “A
mesura que et fas gran, doblen
les contribucions”, denuncia. 

“SOLIDARITAT ENTRE VEÏNS”
Amb la idea de crear una alter-
nativa a les companyies de tota

la vida, amb un esperit més
humà i comunitari, de “solida-
ritat entre les persones”, afegeix
Gámez, va néixer Sinera. I així va
quedar demostrat amb el primer
enterrament del que se’n va fer
càrrec l’empresa. Era una per-
sona sense sostre de Cornellà
que, gràcies a la pressió veïnal,
va poder tenir un sepeli digne. El

boca-orella va fer la resta i, a par-
tir del segon enterrament, Si-
nera –que agafa el seu nom del
famós llibre de poemes d’Es-
priu– va enlairar-se. Amb els
anys, centenars de famílies van
passar a pagar “els morts”, com
s’anomenava abans a les asse-

gurances funeràries, a Sinera.
“No posem capital, posem els
serveis i ens ocupem dels tràmits
amb la funerària  i de l’organit-
zació de la cerimònia fúnebre
sense que la família hagi de pa-
gar res, més enllà de les quotes”,
remarca Gámez. 

LA PANDÈMIA: MOMENTS DURS
La prova de foc d’aquest esperit
de solidaritat militant va tenir lloc
durant la pandèmia. “Van ser
moments molt durs”, rememora
el líder veïnal. Malgrat haver
hagut de fer front a un miler de
sepelis ocasionats per la covid, Si-
nera no va modificar quotes ni va
fer derrames, com sí que van fer
algunes companyies. 
Treure a col·lació la pandè-

mia serveix a Gámez per parlar
del negoci “desregulat” de les fu-
neràries i de “l’especulació
atroç” que hi ha. Sense anar més
lluny, el ministeri de Consum va
haver de tocar el crostó a les fu-

neràries en ple confinament,
ja que estaven cobrant els ma-
teixos preus sense donar tot el
servei, donada la situació epi-
demiològica. La patronal de les
funeràries va defensar-se dient
que, si bé no podien proporcio-
nar aquests serveis, n’estaven
donant d’altres que normal-
ment no es realitzaven. 
Ara per ara, la meta de Sine-

ra és donar-se a conèixer i créi-
xer a Catalunya. Gámez lamen-
ta en diverses ocasions que, so-
vint, costa que les associacions
de veïns i les persones –sobretot
les més joves–hi entrin. “Els jo-
ves no volen pensar en la mort”,
assenyala el president, tot i con-
siderar Sinera com un “projec-
te de futur”, tant per a ells com
per al moviment veïnal, que es
revitalitza gràcies a l’entrada de
més afiliats. 
I així, paradoxalment, la mort

esdevé una font de vida per a un
associacionisme veïnal tocat.

Quan lamort fa xarxa veïnal
» Parlem amb Sinera, una mutualitat de veïns creada per pagar sepelis assequibles en comunitat
» Va néixer fa 30 anys al Baix Llobregat i té també l’objectiu de revitalitzar el moviment associatiu

El dia de Tots Sants tornarà a omplir els cementiris de la comarca. Foto: Arxiu

Sinera va haver de fer
front a més d’un miler
d’enterraments durant
la pandèmia de la covid

F. J. Rodríguez
BAIX LLOBREGAT
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El Parlament de Cata-
lunya deixa per a finals

de novembre el ple so-
bre Rodalies que va reclamar el presi-
dent Pere Aragonès en plena nego-
ciació de la investidura de Pedro Sánc-
hez. ERC acusa Junts d’aliar-se amb el
PSC i d’actuar amb “partidisme” i “in-
coherència”.

El Twitter en paper
Aquí es
piula

El caso de Álvaro Prie-
to merece una investi-

gación a la Policía por
su incompetencia, a Renfe por su in-
sensibilidad y a TVE por su irrespon-
sabilidad. 
El daño es tan enorme como absurdo.

Qué barbaridad.

@gabrielrufian

“Hem caminat junts
per si arribaven les

bombes. Si ho feien, mo-
riríem junts. Si no, viuríem junts. Tot,
com una família”. “Envio aquest mis-
satge perquè realment crec que aquí
tot s’ha acabat”. Testimonis de la Fran-
ja de Gaza amb qui hem pogut con-
tactar al #MatíCatRàdio.

La NPR [National Pu-
blic Radio, dels Estats

Units] va marxar de Twit-
ter fa mig any i només ha perdut un 1%
del trànsit al web, trencant el mite
que cal ser aquí per sobreviure en el pe-
riodisme. Un senyal més que ja fa for-
ça temps que som al final de l’era dels
mitjans centrats en les xarxes.

@AlbertLloreta@andreumerino@_Sara_Gonzalez_

La lupa

En la massificació del litoral, i fins i tot de les
platges, el turisme, primer, i els grans es-
deveniments, després, han estat factors de-
terminants. A casa nostra, l’exemple més pa-

radigmàtic d’això és Barcelona. Cada cop són més els
turistes i menys les veïnes les que omplen els carrers
dels barris de mar. I, de fet, es calcula que la meitat
dels cinc milions d’usuàries que freqüenten les plat-
ges cada any no són veïnes de la ciutat. Amb tot, no
sempre ha estat així.
Des de fa dècades, el litoral de Barcelona ha vis-

cut a mercè de les onades dels interessos econòmics
i especulatius que han governat la ciutat. La prime-
ra sacsejada va ser preolímpica, quan l’alcalde Pasqual
Maragall va impulsar una reforma urbanística que
transformaria el litoral barceloní per sempre. L’eslò-
gan durant anys va ser “obrir la ciutat al mar”. No obs-
tant això, la realitat és una mica menys prosaica. Si
la ciutat seria un aparador internacional durant les
olimpíades, era necessari fer del seu litoral i de les se-
ves platges un nou atractiu turístic. I no hi ha dubte
que es va aconseguir.
El 3 d’agost del 1987 s’inicià el procés d’enderro-

cament del barri d’Icària sota la consigna que entre
el mar i la ciutat no hi tenia cabuda la ciutat indus-
trial. El nou paradigma econòmic era el turisme i ca-
lia fer net, “endreçar” el litoral i expulsar la pobresa.

Avui, de tota aquella operació cosmètica i urbanísti-
ca en queden els més de nou quilòmetres de platges
encaixades entre la Ronda Litoral i els espigons. Però
també, com deia a l’inici, els milions de turistes que
les visiten cada any.
Tanmateix, el turisme, com una plaga de llagos-

tes, tot ho esgota. Anys i anys promovent un turisme
de sol i platja han acabat per massificar les platges i
el litoral, fet que, de retruc, ha forçat la pèrdua del seu
atractiu turístic i econòmic. Aquesta és la paradoxa

perversa de la indústria turística. En aquest context
de saturació, l’única manera de continuar girant la roda
és trobant nous nínxols de negoci com són els grans
i massius esdeveniments esportius i culturals que han
proliferat els darrers anys.
És per això que, aquest estiu, la Vuelta ciclista

va donar el tret de sortida a la platja del Somor-
rostro, o fa un temps que s’organitzen els concerts
de la Mercè a la platja del Bogatell i el Primavera So-

und al Parc del Fòrum. És una tendència genera-
litzada arreu del Mediterrani i especialment a casa
nostra. Cada cop són més els macroesdeveniments
que s’organitzen al litoral, i podem dir que el mo-
ment àlgid el viurem amb la Copa Amèrica de Vela
que es farà l’any vinent.
Són les platges i el litoral un espai adequat per fer

aquest tipus d’esdeveniments? Segurament, no. No
només pel gran volum de visitants que ocupen les plat-
ges desplaçant les veïnes –en el cas de la Copa Amè-
rica es calcula que seran centenars de milers–, sinó
per l’impacte sobre l’ecosistema marí en forma de re-
sidus i pressió antropogènica. Ben mirat, és una ob-
vietat que quaranta mil persones sobre la sorra en el
concert de la platja del Bogatell no és acceptable am-
bientalment.
Al cap i a la fi, hem oblidat que les platges són en-

torns naturals que proveeixen de serveis ambientals,
climàtics i socials bàsics per al nostre benestar. Fins
i tot les platges urbanes com les de Barcelona. I d’ai-
xò se’n parla més aviat poc. Perquè en un país en què
hem fet de la costa un desert de ciment, la cosifica-
ció ha impregnat la nostra mirada del litoral. Per això,
faríem bé d’enterrar aquest model de gestió caduc, po-
sar els llums llargs i dedicar tots els nostres esforços
per fer de les nostres platges entorns més resilients i
adaptats a la nova realitat climàtica.

Quaranta mil persones sobre 
la sorra en un concert a la platja 
no és acceptable ambientalment

per Marc Cerdà, ambientòleg, doctor en Ciències del Mar i membre de l’Observatori Crític del Canvi Climàtic

La cosificació de les platges
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Un xoc entre el tram i una ambulància 
a Esplugues provoca incidències en el servei1

2
Inauguren l’esperat Mercat 
de la Plana d’Esplugues

El cibercrim provoca un lleuger 
augment global dels delictes a Esplugues

Rull beneeix la refundació 
de la JNC de Sant Just Desvern

El + llegit líniatres.cat

3

4

5

El centre de dia de Cirerers podria 
obrir el primer trimestre de l’any que ve

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Tres no comparteix necessàriament les opinions que 
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

A les xarxes

@periodistes_cat: Lamentem el tancament
de la televisió privada @8tvcat. Aquesta no-
tícia és una gran pèrdua per a la pluralitat
mediàtica i la informació a la nostra societat.

@perearagones: No deixarem el debat
de l’amnistia en mans de la mateixa dreta
reaccionària que ha impulsat la repressió
contra l’independentisme. 

#L’AmnistiaAlSenat

@alexsnclmnt: Per saber si plou a Barce-
lona és molt més útil mirar el mapa de
l’estat del trànsit que no pas el radar de
pluja [piulada del 16 d’octubre].

#CaosPer4Gotes #Tanca8TV

La clau

La Isabel –nom fictici per
protegir la identitat de la
menor–, de 14 anys, arri-

ba el primer dia de classe al seu
institut d’Almendralejo, un mu-
nicipi de Badajoz d’uns 30.000
veïns, on gairebé tothom es co-
neix. A l’hora del pati, un rumor
corre com la pólvora: circulen fo-
tos d’algunes alumnes del centre
nues. Ella és una de les afectades.
Les imatges s’escampen com un
virus, de mòbil en mòbil.
Al migdia, de tornada a casa,

el primer que fa és informar-ne
la seva mare. “Mama, diuen que
hi ha una foto meva nua que tot-
hom ha vist. Que l’han creat
mitjançant una aplicació d’in-
tel·ligència artificial. Tinc por”.
La mare es posa immediata-
ment en contacte amb altres
mares del centre. Hi ha més de
20 nenes afectades.
Mesos abans, la cantant Ro-

salía i la influencer Laura Esca-
nes han estat víctimes del mateix
delicte: la generació artificial
d’imatges seves despullades.
Pornografia sense consentiment.
Imatges falses, però que semblen
reals. Imatges falses, de fet, que
tenen conseqüències reals. Imat-
ges que s’extreuen de les seves
xarxes socials i es manipulen
amb la intenció de danyar la

reputació de les víctimes, per-
què veure una noia despullada
encara és motiu de burla i me-
nyspreu.
Tot i que la informació fal-

sa ha rebut una enorme aten-
ció pels seus devastadors efec-
tes en la democràcia, la vio-
lència digital contra les dones
encara no es considera un pro-
blema social, tot i que els ex-
perts assenyalen que va en
augment. Els deepfakes por-
nogràfics són una manera de
denigrar les dones a través del
seu cos i perpetuar la violència
masclista. La desinformació
generada sobre un home
apel·la al seu discurs. Pensin,
per exemple, en alguns vídeos
de representants polítics ma-
nipulats, com ara els de Pedro
Sánchez, Donald Trump o Ba-
rack Obama.
El cas de l’expolítica Olvi-

do Hormigos, la carrera de la
qual va quedar truncada quan
un vídeo de caràcter sexual
seu es va viralitzar a les xarxes
socials, o el de la Verónica, la

treballadora d’Iveco que es va
suïcidar perquè van difondre
unes imatges seves tenint sexe,
són altres exemples de vio-
lència contra les dones a través
dels seus cossos. En aquests ca-
sos, amb imatges reals. Però
poc importa si les imatges són
falses o reals, perquè l’objectiu
és el mateix: denigrar la vícti-
ma, enfonsar-la, fer-la sentir
avergonyida.
S’imaginen un home suïci-

dant-se perquè un vídeo sexu-
al seu ha esdevingut viral? Per
què els deepfakes no recreen
homes despullats? Per què no
hi ha grups de Whatsapp de
dones on circulen aquest tipus
de continguts? El problema
no és la tecnologia, malgrat que
la generació d’imatges artifi-
cials amplifica els casos i les
xarxes socials els viralitzen,
sinó el masclisme. El cas de les
nenes d’Almendralejo és un re-
flex de la societat patriarcal en
què vivim. I mentre no can-
viem els rols de gènere, hi
haurà moltes més víctimes.
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Porno artificial
per Susana Pérez Soler

Els semàfors

L’Ajuntament de Sant Joan
Despí organitza un conjunt
d’activitats de conscienciació
sobre els drets humans entre
l’alumnat del municipi. Per tot
plegat, fins al desembre, estan
passant per la ciutat activistes
pels drets d’arreu del món.

pàgina 14Sant Joan Despí

Tot i que Drets Socials informa
que l’esperat centre de dia per 
a gent gran de Cirerers, a Sant

Joan Despí, obrirà pròximament,
la Generalitat encara té el repte

de millorar els serveis de
pediatria i ginecologia a la ciutat,

tal com volen els veïns.
pàgina 14Generalitat

Més de 600 contenidors de
Roba Amiga de 65 municipis de
l’àrea metropolitana ja tenen

sensors per millorar la recollida
de tèxtil usat. Solidança,

cooperativa amb seu a Sant Just
Desvern, participa activament

en aquest projecte. 
pàgina 15Solidança
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NLes millors
perles

El Papa rep al Vaticà l’abat i 800 peregrins de Montserrat i es
disposa a beneir la Moreneta. Agafa el text que li han

preparat i pregunta: “No ha de ser en català?”. I l’arquebisbe de
Barcelona, Joan Josep Omella, respon clarament: “No”.

Diversos eurodiputats i funcionaris que es dirigien en
tren al Parlament Europeu el dia 16 d’octubre van

acabar a Eurodisney perquè el maquinista es va equivocar
de via. Segur que, per dins, més d’un se’n va alegrar.

Detenen un home que es feia passar per advocat sense tenir
els estudis ni la titulació corresponents. Ha passat a Kènia,

on el fals advocat, de 28 anys, havia guanyat ni més ni menys
que 26 judicis. Escolta, potser té un do i li estan tallant les ales.

Un mico roba el mòbil a una dona i ella decideix establir
un diàleg no verbal amb l’animal. Li ofereix diverses

recompenses per tal que li torni el telèfon fins que,
finalment, acaba convencent-lo i materialitzen el pacte.

LA FOTOAjuntament de Madrid

Mirada pròpia

El discurs de l’odi en línia, en totes les seves
formes –per raons d’origen o ètnia, edatis-
me, discapacitat, llengua, religió o creences;
per sexe, identitat de gènere, orientació se-

xual o altres característiques o condicions personals–
, suposa una greu amenaça per a l’estabilitat i la de-
mocràcia dels territoris, amb evidents conseqüències
per al benestar i la salut física i mental de la població,
amb especial incidència en els i les adolescents, i so-
bretot les dones. Prevenir-lo i combatre’l és un rep-
te cada vegada més apressant per als governs nacio-
nals, autonòmics i locals, a causa de la manca de de-
núncia i d’eines per a la neutralització eficaces.
Actualment, 9 de cada 10 persones entre els 16 i

els 24 anys, segons dades generals i sense desagregar,
utilitzen les xarxes socials (segons dades de l’INE), cosa
que fa que en aquests espais s’estableixin els vincles
i les relacions quotidianes entre el jovent i, per tant,
ja constitueixen un nou escenari on perpetuar els rols
i estereotips sexistes que ja patim al món offline. Per
tant, la difusió de discursos d’odi i de la violència en
línia (sigui a través de ciberassetjament, amenaces di-
rectes o violència física, crims d’odi i violacions de pri-
vacitat) ja és un greu problema de primer ordre que
afecta especialment dones adolescents i joves, difi-
cultant-los sovint l’ús i el gaudi de les tecnologies di-
gitals en una època en la qual són clau per al desen-
volupament personal i professional.
Pel que fa als abusos i assetjaments sexuals a les

xarxes, en menys d’una dècada s’han multiplicat per
cinc a Espanya aquests delictes de contacte mitjan-
çant tecnologia amb menors de setze anys amb fina-
litats sexuals. I en concret, més d’un 25% de les do-
nes d’entre 16 i 25 anys a Espanya han rebut insi-
nuacions no apropiades a través de les xarxes, segons
dades de l’Observatorio Nacional de Tecnología y So-
ciedad. Les conseqüències per a la salut de les dones
i adolescents ja s’estan quantificant: el 54% de les do-
nes que han patit assetjament a través de les xarxes
socials han experimentat atacs de pànic, ansietat o es-
très, i el 42% de les nenes i joves han patit estrès emo-
cional, baixa autoestima i pèrdua de confiança.
A Santa Coloma de Gramenet, conscients que des

de les ciutats podem avançar, des de la proximitat i
la implicació del jovent, en la lluita eficaç contra els
discursos d’odi i les violències en línia, en totes les se-
ves dimensions, així com en les seves devastadores
conseqüències, els passats dies 14, 15 i 16 de setem-

bre hem organitzat a La Ciba les jornades interna-
cionals de presentació del projecte FAST LISA (‘Llui-
tant contra els discursos d’odi a través d’un enfoca-
ment legal, sociolingüístic i de les TIC’, en les seves
sigles en anglès), una important iniciativa de la qual
sentireu molt a parlar, impulsada per l’Ajuntament de
Santa Coloma de Gramenet i la Universitat Autòno-
ma de Barcelona (UAB), juntament amb altres ajun-
taments de ciutats d’Itàlia, Alemanya i Estònia, i fi-
nançada per la Unió Europea.
Sota el paraigua del FAST LISA, els municipis de

Santa Coloma, Ravenna i Dreieich, conjuntament amb
els experts del món acadèmic, estem treballant per dis-
senyar i posar en pràctica un protocol estàndard con-
solidat i transfronterer que girarà al voltant de l’ús mul-
tidisciplinari d’eines informàtiques, de coneixements
jurídics i de la participació activa dels i les joves, que
han estat i són els veritables protagonistes i el motor
del projecte i dels grans reptes comunitaris vers la llui-
ta contra el llenguatge d’odi.

Durant aquests dies de trobada a la ciutat de San-
ta Coloma, hem reunit una seixantena de participants,
entre els i les joves integrants del FAST LISA, d’en-
tre 18 i 30 anys, especialistes multidisciplinaris i re-
presentants governamentals i tècnics municipals de
convivència i mediació, per donar a conèixer i com-
partir coneixement, experiències i bones pràctiques
en l’àmbit de la identificació i la lluita contra la inci-
tació a l’odi en línia. L’objectiu final de les trobades
i, per tant, del FAST LISA, és capacitar els i les joves
participants, que hem denominat ‘ambaixadors i
ambaixadores locals’, per aplicar un pla d’acció co-
munitari a les ciutats amb l’objectiu de poder fer pre-
venció eficaç i efectiva de conflictes, episodis d’odi, dis-
criminació i intolerància amb eines innovadores.
Sabem que els discursos d’odi afecten els drets i

els valors fonamentals de les persones, el benestar i
la qualitat de vida, amb especial repercussió –a tra-
vés de les xarxes– en el desenvolupament, la seguretat
i el benestar del jovent. Per ajudar-los a protegir-se

cal fer-ho a través d’eines i aplicatius que formin part
del llenguatge i la comunicació habituals dels i les jo-
ves, del seu món i espai de comunicació. En aquest
sentit, en les primeres fases del FAST LISA, a través
del joc i d’eines basades en aplicacions com l”Edu-
cational Chat About Hate Online (ECHO)’, presentades
en les jornades a La Ciba, hem pogut analitzar aquest
fenomen i eines per a diversos escenaris i diferents for-
mes, com una primera fase d’identificació, cabdal per
conèixer i poder combatre aquest enemic permanent.
La següent fase del FAST LISA serà difondre i com-

partir l’aprenentatge de la formació rebuda per part
dels ambaixadors i ambaixadores amb estudiants de
Secundària (d’11 a 14 anys), estudiants de Batxillerat
(de 15 a 19 anys) i les ONG/OSC/associacions que tre-
ballen en l’àmbit de la inclusió social. Més concreta-
ment, els ambaixadors i ambaixadores locals impar-
tiran tallers en els centres escolars on els i les estu-
diants de Secundària i Batxillerat debatran sobre la
incitació a l’odi a Internet, presentaran casos concrets
dels quals han estat víctimes i/o dels que han tingut
notícia i posaran a prova el quadre de comandaments
i l’aplicació del projecte.
Els ambaixadors locals també contactaran amb

associacions juvenils i entitats que treballin amb jo-
ves per dur a terme grups de debat i avaluar la pos-
sibilitat de crear una comunitat digital de joves ca-
paços de detectar i aturar la propagació del discurs
de l’odi mitjançant diferents estratègies, inclosa la
recopilació de dades i de bones pràctiques per do-
nar suport a la seva acció. Alhora, seran els encar-
regats i les encarregades de posar en marxa una cam-
panya en línia de sensibilització innovadora i inter-
activa dedicada a promoure noves narratives de llui-
ta contra el discurs d’odi a la xarxa.
A través de projectes com el FAST LISA estem

transmetent al jovent i a la societat que la llibertat d’ex-
pressió no significa llibertat per difondre odi, intole-
rància i violència a les xarxes socials, ni és un sal-
conduit per transmetre desinformació nociva que cau-
si danys en el món real. Tenir clar, doncs, que la lli-
bertat d’expressió acaba davant l’odi que incita a la dis-
criminació, l’hostilitat o la violència. I que la clau per
erradicar aquests discursos i violències que es pro-
dueixen en línia i fora d’ella s’ha d’abordar des de la
innovació i amb la imprescindible participació, alta-
veu i implicació dels mateixos joves, que seran cab-
dals i motor per avançar cap a una societat millor.

per Núria Parlon, alcaldessa de Santa Coloma de Gramenet

Combatre els discursos d’odi a les xarxes

La llibertat d’expressió acaba
davant l’odi que incita a la

discriminació o la violència
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@Bolchenicki: Soc a Montserrat. Em faig
amic d’un currelamentre espero a la fila. És
imitador professional de Michael Jackson.
M’ha convidat a un dels seus espectacles.

@serapi_soler: Visc a Gràcia i tinc por
d’arribar un dia a casa i que l’edifici s’hagi
convertit en un local d’empanades ar-
gentines.

@xalzfm: Veig que us està costant molt el
dilluns perquè vau fer pont, oi, bandarres?
Doncs ben fet, que aquí vam treballar i
també està sent difícil.

Flaixos

Tribuna

Calgary és el nou model de referència per trans-
formar els districtes econòmics? Almenys és
el que The Washington Post va defensar fa
uns mesos en un extens article del seu equip

editorial. El diari nord-americà lloava l’estratègia de
la ciutat canadenca per recuperar el seu downtown,
colpejat per la crisi del preu del petroli del 2014 i, més
recentment, per la covid i la implantació del teletre-
ball. La reacció de les autoritats municipals ha estat
impulsar la reconversió dels metres quadrats d’ofici-
nes que han quedat buits –inclosos edificis sencers–
en habitatges, per atraure residents i evitar que el dis-
tricte econòmic es converteixi en un desert urbà, per
la desaparició, també, d’activitats associades com la res-
tauració i altres serveis.
Aquesta ciutat d’1,4 milions d’habitants a l’estat d’Al-

berta –conegut com la Texas del Canadà per la seva im-
portant indústria del petroli i el gas– és, en efecte, el mo-
del que intenten imitar altres metròpolis canadenques
i dels Estats Units per fer front a la crisi dels seus res-
pectius downtowns. La pregunta és si el model de Cal-
gary és traslladable a Europa i a l’àrea metropolitana de
Barcelona en concret per combatre la crisi del sector de
les oficines.
La covid i el confinament van implantar arreu el te-

letreball. Avui, gran part d’empreses i administracions
públiques han consolidat un model híbrid, en el qual un
bon nombre d’empleats van a treballar de manera pre-
sencial només dos o tres dies a la setmana. La resta de
dies ho fan des de casa.
Segons l’Enquesta de Població Activa (EPA), el

2019 teletreballaven a Catalunya el 8,6% dels ocupats;
el 2020, en plena pandèmia, aquesta xifra va pujar fins
al 19%, i el 2022 va baixar al 15,9%, que encara és el do-
ble d’abans de la covid. I segons dades de l’Àrea Me-
tropolitana de Barcelona, en el primer trimestre del 2023
la superfície d’oficines en oferta de lloguer s’estava re-
duint, mentre que el preu augmentava. Es podria con-
cloure, doncs, que hi ha hagut una certa tendència cap
al retorn als despatxos, tot i que no sembla prou signi-
ficativa. Aquesta tendència coincideix amb el debat en-
cetat en grans empreses que tornen a posar en valor la
presencialitat.
Hi ha grans diferències entre les ciutats nord-ame-

ricanes i les europees. Tret d’algunes excepcions a ban-
da i banda de l’Atlàntic, les primeres són extenses i

acostumen a concentrar l’activitat econòmica als
downtowns o districtes econòmics. A Europa, trobem
concentracions de negocis similars als downtowns a
la City de Londres, per exemple, però s’imposa més
el model de diversitat d’usos a tota la ciutat. És el cas
de Barcelona i la seva àrea metropolitana. Tot i que
hi ha zones amb una certa concentració d’oficines, com
el 22@ i la plaça Europa, a l’Hospitalet, per citar-ne
només dues, no tenen la magnitud d’una City o d’un
downtown.
Fa pocs mesos, la consultora Ernst & Young va fer pú-

blic un estudi sobre el mercat immobiliari d’oficines a
Madrid i a Barcelona on constatava una pèrdua d’inte-
rès inversor en un mercat que es considera sobreofer-
tat. Segons el citat informe, a Barcelona hi ha 8.000 ofi-
cines que es podrien reconvertir en habitatges.
Tot plegat podria fer pensar que transformar oficines

en residencial a l’estil Calgary podria ser la solució al
nostre problema endèmic de l’habitatge. Doncs res més
lluny. En primer lloc, gran part dels tenidors d’oficines
són privats que buscaran la màxima rendibilitat dels
seus immobles i, per tant, amb gens d’interès per ofe-
rir preus assequibles en cas que poguessin convertir ofi-
cines en habitatges. D’altra banda, caldria veure com
legalitzar aquest canvi d’ús. Tampoc té a veure el nos-
tre ordenament jurídic en aquesta matèria amb els dels
Estats Units i el Canadà, molt més permissibles i me-
nys protectors.
Malgrat tot, cal tenir en compte que, almenys a Bar-

celona, serà complicat tornar enrere amb el teletreball.
Sindicats i comitès d’empresa ho consideren una con-
questa i ho posaran molt difícil. Fa poques setmanes, un
estudi de l’International Workplace Group destacava que
la capital catalana és una de les millors ciutats per tele-
treballar. I ho és pel clima, l’oferta cultural i l’ambient
cosmopolita, entre altres raons. Vaja, que el teletreball
ha vingut per quedar-se, i el que podem esperar és una
tendència a reduir l’ocupació de les oficines. Les empreses
necessiten menys espai i ara mateix no és una bona in-
versió. A més, el fenomen del coworking s’està impo-
sant per a petites empreses i autònoms.
El problema de l’habitatge a casa nostra només es pot

encarar des de polítiques públiques que posin oferta as-
sequible al mercat per intervenir en el preu. La trans-
formació del downtownde Calgary està sent tot un èxit
als Estats Units i al Canadà, però no és el nostre model.

Transformar oficines 
en residencial 

a l’estil Calgary 
podria ser la solució 

al problema endèmic 
de l’habitatge, però no és

el nostre model. 
El problema de l’habitatge

a casa nostra només 
es pot encarar des de
polítiques públiques 

que posin oferta
assequible al mercat 

per intervenir en el preu

“

“
per Xavi Casinos

Podem importar el model Calgary?
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Jaenada: “Vaig plorar quan
pegaven la meva gent l’1-O”

POLÍTICA4L’actor espluguí Ós-
car Jaenada, famós per inter-
pretar a la pantalla gran figures
com Camarón, s’ha pronunciat
sobre l’1 d’octubre i el procés.
Durant la presentació de la seva
darrera pel·lícula, Awareness, a
principis de mes, Jaenada va ex-
pressar com es va sentir el dia del
referèndum no autoritzat. “L’1
d’octubre van optar per portar
un vaixell de Piolín ple de poli-
cies nacionals a donar òsties a
gent de casa meva, del meu po-
ble”, va etzibar l’actor.
Aquelles imatges de corre-

disses i càrregues policials van
quedar en el subconscient de
Jaenada, que va titllar l’actuació
policial d’aquell dia com un
“maltractament en tota regla”.
“Vaig plorar a casa meva veient
com pegaven a la meva gent”, va
reconéixer l’espluguí.
En aquest sentit, Jaenada

considera que aquell 1 d’octubre
el govern espanyol, encapçalat
aleshores pel PP de Mariano
Rajoy, va crear “un bressol d’in-
dependentistes”. “Sentir els crits
de ‘a por ellos‘ va ser molt dur
com a català”, va afegir l’actor,

Esplugues prova un sistema
de peatge per satèl·lit

INNOVACIÓ4Esplugues és ob-
jecte d’una prova pilot per pro-
var un sistema de peatge per sa-
tèl·lit. La porta a terme Abertis
i durarà dos mesos. 
La tecnologia consisteix en

un sistema de simulació de pa-
gament per accedir a la Zona de
Baixes Emissions (ZBE), amb
una tarifa fixa i una altra de va-
riable, en relació amb els quilò-
metres recorreguts i la conges-
tió en el moment d’accedir a la
ZBE. Aquesta prova pilot també
s’està portant a terme Munich. 
Els ciutadans escollits per

participar en la prova ajudaran
a millorar la gestió del trànsit, ja
que el sistema vol combatre la
congestió viària i la contamina-
ció, així com la seguretat i la sa-
lut de les persones. 
El projecte compta amb el

suport de la iniciativa europea
EIT Urban Mobility. La seva
CEO, Maria Tsavachidis, consi-
dera que experiències com
aquesta d’Esplugues i Munich
“poden obrir camí a moltes al-
tres ciutats europees” que tenen
l’objectiu de reduir l’ús del ve-
hicle privat. 

Javier Perandones s’emporta
el primer premi de la Biennal
ART4L’artista madrileny Ja-
vier Perandones s’ha endut el
primer premi de la 21a edició de
la Biennal de Ceràmica Angeli-
na Alós, el certamen d’aquestes
característiques amb més histò-
ria de Catalunya. 
El premi, dotat amb 4.000

euros, ha anat a parar a l’obra
Surface morphed, per la seva
“originalitat, fragilitat, elegància
i complexitat tècnica”, han des-
tacat des del jurat. Perandones,

per la seva banda, situa la gène-
si de la peça en “l’observació dels
sensibles i petits detalls que
ocorren a la natura”. 
Al seu torn, el Premi Angeli-

na Alós, dotat de 3.000 euros, ha
estat entregat a l’hongaresa Mag-
dolna Toth, per l’obra Element.
Ludovica Silvestri, Mandy Cheng
i Selma Catovic s’han endut la
resta de guardons d’un certamen
que ha rebut enguany prop de
300 peces de ceràmica.

Jaenada (dreta) fa de dolent a la pel·lícula ‘Awareness’. Foto: Prime Video

Foto: Ajuntament

SEGURETAT4El balanç de cri-
minalitat del ministeri de l’In-
terior indica que la delinqüència
a Esplugues ha crescut un 0,9%.
Aquest lleuger increment s’ex-
plica per la crescuda dels ciber-
delictes: si entre el gener i el juny
del 2022 a la ciutat es van re-
gistrar fins a 123 delictes rela-
cionats, aquesta xifra ha crescut
fins als 234 per al mateix perío-
de de l’any, el que significa un
augment del 90%. 
Tanmateix, la situació pel

que fa a la criminalitat conven-
cional és un pèl diferent. En
aquest sentit, aquesta classe de
delictes han caigut un 6,7% du-
rant el primer semestre de l’any.
Per tipologies, destaca el descens
del 54,5% dels delictes de lesions
o baralles multitudinàries, així
com els delictes contra la lliber-
tat sexual, que han baixat un
25%. El tràfic de drogues, per la
seva banda, també ha experi-
mentat un descens, en concret

del 50%. Així i tot, hi ha tipolo-
gies com el robatori de vehicles
que creixen exponencialment 
-així com a altres ciutats metro-
politanes-, en passar de 16 a 44
en un any, un increment, en
concret, del 175%. 
Les dades es fan públiques

pocs mesos després que Esplu-
gues i Sant Just Desvern exigis-
sin al conseller d’Interior, Joan
Ignasi Elena, més mossos per a
la comissaria d’Esplugues. De fet,

els ajuntaments d’Esplugues i de
Sant Just Desvern posaven el fo-
cus en el centre comercial Fi-
nestrelles, on tenen lloc bona
part dels furts registrats. Els
dos municipis reclamaven més
efectius de Mossos i es queixaven
que les seves policies locals ha-
vien de fer tasques substitutòries
del cos català. 
Sigui com sigui, Esplugues ha

anunciat la incorporació de cinc
nous agents a la Policia Local.

Presentació dels nous agents de la policia d’Esplugues. Foto: Ajuntament

El cibercrim provoca un lleuger
augment dels delictes a la ciutat
» La criminalitat convencional, per contra, disminueix fins a un 7%
» L’Ajuntament incorpora cinc nous agents al cos de la Policia Local

Televisió | ‘Unzué. L'últim equip del Juancar', premi Ondas
El documental Unzué. L'últim equip del Juancar, de Televisió de Catalunya, ha estat 

reconegut en la categoria Millor Documental o Sèrie Documental. Dirigit per Xavi Torres, narra
la lluita de Juan Carlos Unzué, veí d’Esplugues, contra l'esclerosi lateral amiotròfica (ELA)
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Les històries que a conti-
nuació relatem poden
semblar d’altres latituds.
Poden semblar extretes

de pel·lícules lacrimògenes. Ex-
cepcions que confirmen una regla
que podria articular-se de la se-
güent manera: el nostre sistema
educatiu, tot i les mancances, fun-
ciona prou bé. Malgrat això, les se-
güents històries són fruit de pre-
guntar a persones que treballen en
centres de la perifèria quina mena
de situacions es troben en el seu
dia a dia. Com són els alumnes
amb els quals tracten? Quines
problemàtiques tenen? No han fet
falta grans investigacions. No-
més unes quantes preguntes han
fet aflorar les escenes que aparei-
xen en aquest reportatge. 
Com resa la frase arquetípica

del periodisme, les següents his-
tòries poden ferir sensibilitats. A
més, demostren que tenim un
greu problema: mentre que els
centres educatius que apareixen
en sèries de televisió com, per ex-
emple, la famosa Merlísón uns, a
la perifèria la realitat és ben dife-
rent. En els primers, la majoria d’a-
lumnes són blancs i pràcticament
no tenen problemes econòmics.
En els segons, una part important
de l’alumnat ve de famílies mi-
grants i pobres. Hem agafat his-
tòries de l’Hospitalet i del Prat, en-
tre altres municipis, però també de
perifèries que hi ha a Barcelona, al
Raval o Nou Barris. No especifi-
carem a quins indrets corresponen
per no estigmatitzar les localitats
i barris on es produeixen. 

ADOLESCÈNCIA
L’alumna era una nena de 14 anys
que cursava segon d’ESO. “De
vegades venia sota els efectes de les
drogues”, explica la treballadora
social d’un centre educatiu d’un
municipi a tocar de Barcelona.
“Podia venir trista, enfadada o eu-
fòrica”, afegeix. A l’institut es van
posar a indagar el que estava pas-
sant quan van veure que la noia
podia desaparèixer durant tres
dies seguits. Aleshores van con-
tactar amb el pare de la nena, que
els va explicar que ell i la nena ha-
vien marxat de Llatinoamèrica
després que la mare els abando-
nés per anar-se’n amb un altre
home. “Hi havia un dol migrato-
ri clar i el pare, per evitar el con-
flicte amb la nena, li deixava fer el
que volia”, explica la treballadora
entrevistada. 
Ell els hi va detallar tot quan ja

no podia més. “L’endemà, un noi
del centre ens va explicar que el dis-
sabte anterior estava en un local que
regentava un home d’uns 30 anys
i va veure que la seva companya de
classe també hi era”, afirma la pro-
fessional. Segons el relat de l’ado-
lescent, l’home major d’edat donava
drogues a menors del barri, i quan
la nena de l’escola va perdre el sen-
tit, l’home se la va endur a una ha-
bitació que va tancar amb clau. “El
noi i un amic seu van estar picant
a la porta perquè l’home deixés sor-
tir la nena, i quan ho va fer, ella no
portava els sostenidors”, diu l’en-
trevistada. “L’alumne no en va vo-

ler donar més detalls perquè en
aquesta mena de centres funciona
la llei del silenci. Si parles més del
compte, ets un xivato”, afegeix.
Les indagacions van continuar,

i una bona amiga de la nena va con-
firmar la pitjor sospita: allò no era
esporàdic. L’home de 30 anys te-
nia relacions amb la nena de 14, as-
síduament. “No ens ho crèiem.
Vam preguntar per la ubicació del
local, però quan l’amiga estava a
punt de donar-nos el punt exacte
on es produïa tot allò, va dir que no

volia continuar parlant”, lamenta
la professional. Finalment, des del
centre es va decidir enviar un cor-
reu electrònic als Mossos, que van
dir que estudiarien el cas. “No sa-
bem com està l’assumpte”, conclou
qui explica aquesta història. 
Sense aquest nivell de foscor,

tres professors d’un altre institut
d’ESO ens expliquen que la màxi-
ma complexitat amb la qual es tro-
ben són els alumnes que tenen “fa-
mílies amb drogodependents i
pares i mares alcohòlics”. “Sovint

reben violència a casa, i quan ve-
nen al centre ho fan alterats”, di-
uen. Reprodueixen el clima que ve-
uen a casa contra els mateixos do-
cents o els companys de classe. “Et
diuen que els seus pares són nar-
cos i que tenen plantacions de
marihuana per confrontar-te”, ex-
pliquen. En altres casos, fins i tot
“hi ha por de castigar certs alum-
nes perquè són de famílies pode-
roses que tenen influència en l’e-
quip directiu i a Inspecció”. 
Són casos comuns, però no fre-

qüents, ja que normalment els
problemes amb els quals s’en-
fronten els docents són més lleus.
“Hi ha alumnes que venen a es-
calfar la cadira perquè els serveis
socials no molestin les seves fa-
mílies, però que en realitat no vo-
len aprendre res i al final dels anys
són pràcticament analfabets”, diu
una de les mestres, en aquest cas
de català, que afegeix que al seu
centre cap alumne parla la llengua
i són molts els docents que tam-
poc ho fan. Segons explica, les fa-

Hi ha un percentatge d'assistència mínima obligatòria per continuar cobrant prestacions socials. Foto: Elisenda Rosanas/ACN

Parlem amb docents i treballadors socials de centres educatius amb
complexitat perquè ens expliquin quina mena d’històries es troben en el seu dia
a dia. A diferència del que veiem en sèries de televisió, les problemàtiques a les
escoles i instituts de perifèria, com es diu popularment, poden ferir sensibilitats.

El rostremés foscde
l’educaciódeperifèria
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n Si parlem de perifèria i educació,
hem d’esmentar un concepte: la se-
gregació. Ens referim al procés mit-
jançant el qual alguns centres acu-
mulen la majoria d’alumnes amb pro-
blemes econòmics i d’origen migrant
i, per tant, sense coneixement del ca-
talà o del castellà. No obstant això, la
portaveu del sindicat USTEC, Iolanda
Segura, assenyala que actualment el
motiu més gran de segregació té a
veure amb la classe social.
Així mateix, segons el darrer infor-

me de la Sindicatura de Greuges de
Catalunya, dels 30 centres catalans on

més segregació escolar hi ha a Primà-
ria, 21 es troben a la regió metropoli-
tana de Barcelona. Pel que fa a la Se-
cundària, la relació és menor, ja que
els municipis de la regió metropolita-
na més segregats no són més de vint.
Això, en paraules de la Fundació

Bofill, significa que en indrets com Ri-
pollet, Badalona, l’Hospitalet o Sant
Adrià de Besòs hi ha centres que con-
centren molts alumnes vulnerables,
mentre que altres municipis com l’A-
metlla del Vallès o Alella tenen molts
més alumnes benestants. En el cas de
la metròpoli, la segregació és tan ele-
vada perquè les famílies amb més re-
cursos busquen centres on hi hagi
menys persones vulnerables.

És un problema greu, perquè la
segregació suposa una discrimina-
ció entre infants i joves de diferents
classes socials. “Perjudica les opor-
tunitats, ja que al final de la seva
vida educativa, els alumnes en cen-
tres segregats és com si tinguessin
2,5 anys menys cursats”, explica Ma-
ria Segurola, de la Fundació Bofill.
“Hi ha centres on el 80% de l’alum-
nat està en risc de pobresa”, afegeix.
En aquests centres educatius, l’a-
bandonament escolar és més gran i
això, al final, també té repercussions
en l’ocupabilitat.

Sigui com sigui, la segregació s’ha
reduït en els darrers anys per les dife-
rents iniciatives impulsades des de les
institucions, com el Pacte contra la se-
gregació. Malgrat això, queda camí
per recórrer. Des de la CGT apunten
que una mesura que podria actuar
com a pedaç seria “distribuir l’alum-
nat vulnerable de manera equitativa
pel conjunt de centres”. És, però, un
problema que va molt més enllà. El
sistema educatiu, amb una forta pre-
sència d’escoles concertades i priva-
des, només fa que aprofundir l’abis-
me entre alumnes. “Quina mena de
societat té escoles on hi ha alumnes
que no han trobat altres alumnes que
no són com ells?”, reflexiona Segurola.

Segregació escolar

mílies tenen molt clar que hi ha un
percentatge d’assistència míni-
ma obligatòria per continuar co-
brant prestacions socials, i ella sent
com aquesta mena de nois i noies
estan a l’institut com si fos una fei-
na per no perdre els diners. “Em
sembla terrorífic”, admet. 
Per a un docent que fins a l’a-

ny passat treballava en un centre
perifèric a Barcelona, el més com-
plicat de la seva feina són l’ab-
sentisme i les manques de res-
pecte, sobretot dels nois. “El més
difícil va ser quan un alumne
se’m va encarar després que li de-
manés que es comportés d’una
manera respectuosa”, diu. Ara
treballa al Vallès i se’n fa creus del
respecte dels alumnes. “Quan de-
manes que facin un exercici, el fan.
És increïble”, afirma. 

INFÀNCIA
Fa dies que la mestra de Primària
que ens relata la següent història
està angoixada. No és que li hagi
passat res a ella directament, sinó
que a l’escola on treballa ha tingut
una situació difícil de sostenir, de
les més difícils amb què s’ha tro-
bat en tota la seva carrera. Una
mare i els seus quatre fills, una de
les quals no arriba als dos anys, van
ser desnonats del pis on vivien i
van haver de passar la primera nit

al carrer. “La manca de recursos
econòmics que tenen algunes fa-
mílies és molt dura i és molt difí-
cil no implicar-t’hi a nivell emo-
cional i no endur-t’ho a casa”, ex-
plica la mestra. La mare de quatre
criatures compartia pis amb una
altra dona i la seva filla, que dor-
mien al sofà. Tot i que pagaven, es
tractava d’un pis ocupat per una
màfia que els el rellogava. Elles no
tenien papers i no podien entrar en
el circuit legal de l’habitatge. “No
vull ni saber on van dormir la nit
que els van desnonar”, diu la mes-
tra per afegir que la policia només
els va donar unes mantes i se’n va
despreocupar per complet. 
El problema, amb tot, venia

de lluny. “Aquesta noia és molt
jove i va escapar d’una relació de
maltractament, i ara té depres-
sió”, explica. De fet, tenia un
subsidi per comprar aliments,
però era incapaç de gastar-lo
adequadament perquè els nens
mengessin com cal. “Venien sen-
se haver sopat ni esmorzat”,
apunta. Quan els van desnonar,
la mestra, en conèixer la situació,
va preparar entrepans, i amb
altres docents va ajudar la mare
a buscar un alberg. “A l’equipa-
ment han de sortir al matí a
primera hora i ella em pregunta
què pot fer el cap de setmana...

“Ensenyar el subjecte 
i el predicat és la cosa
menys important 
del món amb aquests
joves, però fent-ho
estableixes uns vincles
i això és positiu 
per a ells”

Ara que fa bon temps, li dic que
vagi al parc”, relata.
No obstant això, la mestra re-

coneix que aquesta no és la tòni-
ca general de l’escola on treballa.
“Els conflictes més habituals no
són de violència directa”, explica.
“Són alumnes amb dificultats per
estar a les aules, perquè venen de
famílies desestructurades i tenen
problemes emocionals, i per tot
això els costa seguir el curs”, diu. 
Així mateix, un altre mestre de

Barcelona relata situacions simi-
lars que, sense arribar a l’extrem
de la mare desnonada, mostren la
fragilitat de les famílies amb pocs
recursos. “Alguns infants venen
sense esmorzar. Encara que no és
la tònica, tampoc són casos aïllats”,
afirma. “També venen amb la
roba que fa pudor perquè fa dies
que els seus pares no els la canvien
ni la renten”, afegeix. 

COMPENSA?
Les situacions que hem recollit són
només algunes de les moltes que
els milers de docents que treballen
al sistema educatiu català en cen-
tres de la perifèria podrien es-
mentar. Davant d’això, la pre-
gunta és clara: compensa aques-
ta feina més enllà de la retribució
econòmica? La resposta és un sí
rotund. “La part més bonica és el

vincle que crees amb els alumnes”,
afirma la treballadora social. Se-
gons el seu punt de vista, el cen-
tre és, per a molts alumnes, un re-
fugi; l’indret on reben tota l’escolta
que de vegades no tenen a casa.
“Agraeixen que els facis cas, bus-
quen l’atenció i són molt agraïts
quan la reben”, afirma un docent
de Secundària per afegir que, sal-
vant les distàncies, els professors
es converteixen en “germans grans
o cosins”. “Hi ha un punt d’amor
mutu que omple i és molt bonic”,
considera. Per la seva banda, la do-
cent de català recalca que “ense-
nyar el subjecte i el predicat és la
cosa menys important del món
amb aquests joves, però fent-ho
estableixes uns vincles i això és po-
sitiu per a ells”, assenyala. 
Els docents dels més menuts

tenen la mateixa sensació. “Hi ha
dies en què no hi trobes la part po-
sitiva”, afirma la mestra que ha atès
la mare desnonada. Malgrat això,
ho reconsidera i diu que “el més
bonic és veure que, per a molts in-
fants, l’escola és una bombolla on
són feliços i se senten protegits i
estimats”.

“Hi ha alumnes 
que venen a l’institut 
a escalfar la cadira
perquè els serveis
socials no molestin 
les seves famílies, 
però que en realitat 
no volen aprendre res”

“Al final de la seva vida educativa, 
els alumnes en escoles i instituts segregats 

és com si tinguessin 2,5 anys menys cursats”

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre
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Sant Joan fomenta els drets
humans entre l’alumnat

CONFERÈNCIES4El Teatre Ro-
doreda de Sant Joan Despí va
acollir el dia 3 d’octubre el fòrum
Joves pels Drets Humans, em-
marcat en el programa Sant
Joan Despí amb els drets hu-
mans, un conjunt d’activitats
de sensibilització i consciencia-
ció per promoure el respecte
als drets humans.
La trobada va comptar amb

la presència de dues activistes in-
ternacionals. Per una banda,
Adenike Oladosu, jove activista
pel clima a Nigèria, així com
Dora Muñoz, defensora dels

drets dels indígenes a Colòmbia.
L’endemà, per la seva banda, va
ser el torn de Carlos Andres To-
bar, activista colombià LGTBI.

TALLERS PER ALS ALUMNES
Per altra banda, durant aquest
mes l’alumnat de tercer i quart
de l’ESO dels centres educatius
de la ciutat faran tallers sobre els
drets humans, en el marc del ci-
cle Ciutats Defensores dels Drets
Humans. El novembre serà el
mes dels infants, mentre que el
10 de desembre se celebrarà la
festa final del cicle. 

Els rumors de trasllat 
de TV3 al Besòs augmenten

COMUNICACIÓ4El trasllat de
TV3 a Sant Adrià de Besòs, on
està previst aixecar un hubde la
comunicació, el Catalunya Me-
dia City de les Tres Xemeneies,
sembla que va prenent forma,
segons avança Comunicació 21. 
Si bé el juny passat el diari

Ara va informar que la Corpo-
ració Catalana de Mitjans Au-
diovisuals (CCMA) es planteja-
va abandonar les instal·lacions
de Sant Joan Despí per portar
TV3 al Besòs, ara les intencions
de l’ens serien, segons informa
Comunicació 21, invertir en un

projecte de reforma integral del
Centre d’Emissió d’Informatius
(CEI), on hi ha redacció de la te-
levisió pública, que ha quedat
obsoleta . Mentre durin les ob-
res -es calcula que dos anys-, els
informatius passarien a fer-se al
Centre de Producció Audiovisu-
al (CPA). Ara bé, el 2026, quan
calculen que estarien enllestides
les actuacions a l’edifici dels in-
formatius, el CPA quedaria de
nou lliure. El citat mitjà, en
aquest sentit, diu que la Corpo-
ració “dona per fet” que el CPA
es traslladarà al Besòs.

El Pot Petit, Pere Arquillué i las
Migas, plats forts de la tardor
CULTURA4La temporada de
tardor a TeatresDespí ofereix
espectacles d’artistes de la talla
de Pere Arquillué, Sílvia Bel o
Àngels Bassas, així com el grup
infantil El Pot Petit o el flamenc
de las Migas. 
Els escenaris municipals aco-

lliran pròximament obres de
teatre com El cos més bonic que
s’haurà trobat mai en aquest
lloc, protagonitzada per Pere
Arquillué; Fitzroy, de Jordi Gal-

ceran amb Sílvia Bel, o bé La
Tienda de los Suicidas, de la
companyia local Hocus Pocus. 
També hi ha espai per a la

música, amb el concert de las
Migas, que recentment han
aconseguit un Grammy Llatí al
millor disc flamenc per Libres.
Seguint amb la música, el grup
infantil El Pot Petit i la compa-
nyia A Grup Vocal i Puça Espe-
tacles, amb l’obra Artaban, la lle-
genda del quart rei mag. 

Adenike Oladosu (dreta), jove activista nigeriana pel clima. Foto: Ajuntament

Foto: Ajuntament

Mobilitat | Ajudes de transport per als estudiants
L’Ajuntament ha obert una nova convocatòria d’ajuts perquè els joves de la ciutat que
estudien fora puguin estalviar part dels diners que es gasten per desplaçar-se fora de la
ciutat. Les sol·licituds es poden presentar fins al 31 d’octubre al web de l’Ajuntament.

Després de molt batallar, els ve-
ïns del barri de les Planes de Sant
Joan Despí ja tenen una data per
a l’obertura del centre de dia de
Cirerers per a gent gran. I és que,
segons ha respost el conseller de
Drets Socials, Carles Campuza-
no, a una pregunta parlamentà-
ria del PSC sobre aquesta qües-
tió, està previst que l’equipa-
ment entri en funcionament el
primer trimestre de l’any vinent.
La resposta de Campuzano,

remesa al grup socialista a l’a-
gost, també explica que s’està
tramitant un conveni de cessió
de les instal·lacions a la Gene-
ralitat, per al qual s’estan ela-
borant els informes preceptius
jurídics, de contractació i patri-
monials. Posteriorment, aquest
conveni haurà de sotmetre’s a la

intervenció per tirar-lo enda-
vant. Al text, tanmateix, el con-
seller reconeix que van proposar
a l’Ajuntament de Sant Joan
Despí que gestionés de manera
directa el centre, amb el finan-
çament del departament de
Drets Socials mitjançant un con-
veni interadministratiu. Una
opció que no acabava de con-
vèncer a l’alcaldessa, Belén Gar-

cía, que ha optat finalment per
l’opció del conveni de cessió de
les instal·lacions.

MÉS FRONTS OBERTS
Per altra banda, en una recent re-
unió amb l’associació de veïns de
les Planes, el CatSalut va pro-
metre millorar el servei de pe-
diatria del CAP del barri i que es-
tudien afegir-hi una llevadora.

El centre de dia va ser edificat fa quatre anys. Foto: Ajuntament 

El centre de dia de Cirerers
obrirà a principis del 2024

» Campuzano ho confirma en una intervenció al Parlament
» El CatSalut promet millorar el servei de pediatria al CAP les Planes

Francisco J. Rodríguez
SANT JOAN DESPÍ
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Incorporen sensors per
millorar la recollida de roba

INNOVACIÓ4Més de 600 con-
tenidors de Roba Amiga de 65
municipis de la província de
Barcelona ja compten amb sen-
sors volumètrics als conteni-
dors que ajuden a optimitzar la
recollida de roba usada. 
La iniciativa s’emmarca en la

campanya Teixint rutes coope-
ratives, en la qual col·labora
Solidança, ADAD L’Encant, Fun-
dació Deixalles i Recumadrid.
D’aquesta manera, els sensors
indiquen, en temps real, els ni-
vells de roba que han dipositat
els ciutadans als contenidors.

Així, els treballadors poden dis-
senyar rutes més eficients per re-
collir els residus tèxtils. 
Per una banda, aquesta me-

sura aconsegueix reduir les
emissions contaminants i l’es-
très laboral dels treballadors
que han de recollir la roba. A
més, aquests sensors han de
prevenir incidents, com ara que
els contenidors estiguin plens
de roba i que aquesta pugui
caure a l’exterior. Aquesta ini-
ciativa compta amb el suport fi-
nancer de la Unió Europea i del
govern de l’Estat. 

Nova promoció de pisos 
de lloguer per a gent gran

HABITATGE4El Ple del mes de
setembre va donar el vistiplau al
conveni de col·laboració amb
l’IMPSOL per a la cessió d’un so-
lar al carrer Generalitat, núme-
ro 8, per fer-hi una promoció de
40 pisos de lloguer per a perso-
nes majors de 60 anys.
Aquests futurs pisos se su-

maran als 84 ja existents al Cen-
tre Social El Milenari. Tal com es
va explicar en la sessió plenària,
per donar resposta a les neces-
sitats detectades pels serveis so-
cials se’n construiran habitatges
d’un i de dos dormitoris. 

La proposta va tirar endavant
amb el vot favorable del PSC,
Sant Just En Comú, Endavant
Sant Just, PP i Vox. Per la seva
banda, Junts i ERC es van abs-
tenir. Desirée Triler, portaveu
dels republicans, va expressar la
preferència del seu partit per ha-
ver-hi fet pisos per a gent jove, tot
i compartir la necessitat d’habi-
tatge dotacional per a la gent
gran. En aquest sentit, Triler va
proposar aixecar la promoció al
solar del Clos. Ramon Folguero-
la, de Junts, va preguntar si no es
podien haver fet més pisos.

Sant Just ja connecta amb
Sant Feliu a través de l’AMBici
MOBILITAT4Des de principis
de mes els ciutadans ja poden
anar de Sant Just Desvern a
Sant Feliu a través del servei de
bicicleta compartida metropoli-
tana AMBici. I és que fins ara a
Sant Feliu no s’havia posat en
marxa el servei. 
La ciutat veïna compta amb

quatre estacions, tot i que la
idea és que se n’habilitin fins a
una dotzena. D’aquesta mane-
ra, qui ho desitgi pot anar en bi-

cicleta fins a l’estació de Roda-
lies de Sant Feliu o fer trans-
bordament al Consell Comarcal
amb el tramvia i les diferents lí-
nies d’autobús que allà comen-
cen i finalitzen. 
Ara per ara, Sant Just comp-

ta amb sis estacions, fet que
possibilitat que els veïns pugu-
in anar en bicicleta fins a Bar-
celona, així com altres municipis
veïns com Esplugues, Cornellà,
Sant Boi o Sant Joan Despí.

Contenidors de Roba Amiga a la comarca. Foto: Arxiu

Foto: AMB

Política | Relleu a la CUP
El fins ara portaveu de la CUP al Ple, Aleix Abadia, ha renunciat a la 

seva acta de regidor i ja no va assistir a la sessió del setembre. El substituirà
Anna Vilanova, un cop arribin les credencials de la Junta Electoral Central.

POLÍTICA4El Ple del setembre
va donar llum verda a una mo-
ció de Junts -que, de fet, s’està
presentant arreu del país- que
critica la sentència judicial a
l’exconseller d’Interior, Miquel
Buch, i al sergent dels Mos-
sos,Lluís Escolà, condemnats a
quatre anys de presó per posar
escorta a l’expresident de la Ge-
neralitat, Carles Puigdemont,
fugit a Bèlgica. 
“Considerem aquesta sen-

tència injusta i fora de mida”, va
criticar Ramon Figuerola, por-
taveu de Junts, durant la pre-
sentació de la moció al plenari.
En aquesta línia, Figuerola va de-
nunciar que hi ha una “perse-
cució insaciable de l’indepen-
dentisme” i va exigir l’aprovació
d’una amnistia, tal com estan ne-
gociant el PSOE i els partits in-
dependentistes al Congrés per
garantir els vots favorables a la
investidura de Pedro Sánchez. 
La proposta va topar amb el

previsible vot contrari de PP i
Vox. Endavant, per la seva ban-
da, va abstenir-se, en considerar,
segons paraules de la seva líder,
Laia Flotats, que la moció so-
brepassava l’àmbit municipal. 
Ara bé, el text va tirar enda-

vant gràcies a un sí “crític” dels
comuns, tal com va explicar Just
Fosalva, portaveu dels morats.
“Les afirmacions de la moció
no contribueixen a desescalar el
conflicte”, va apuntar Fosalva,
que així i tot va votar a favor de

la proposta i de “mantenir el dià-
leg bilateral entre governs”. 
Faltava veure, però, què faria

el PSC, els vuit vots del qual al
Ple són determinants per apro-
var o rebutjar qualsevol pro-
posta. I, en aquest sentit, els
socialistes es van abstenir, per-
metent l’aprovació de la moció,
no sense criticar-la abans. “No
compartim gran part del con-
tingut de la moció ni l’oportuni-
tat del moment”, va afirmar
Gina Pol, portaveu socialista.

Ramon Figuerola (Junts), presenta la moció. Foto: Ajuntament

Un sí “crític” dels comuns valida
la moció a favor de Buch i Escolà
» L’abstenció del PSC permet que la proposta de Junts tiri endavant
» El text diu que la sentència a l’exconseller i el mosso és “injusta” 
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BARCELONA
districte a districte

CIUTAT VELLA | Més de 80 col·lectius,
agents, entitats i associacions participen en
el festival Raval(s), una programació socio-
cultural i artística formada per un gran
nombre d’activitats, desenvolupades de
manera col·laborativa entre les diferents
comunitats que viuen i treballen al Raval.
La cita és del 9 al 12 de novembre a dife-
rents espais del barri. Trobareu tota la pro-
gramació sobre el festival a la pàgina web
visitbarcelona.com/BCNX10.

L’objectiu de l’esdeveniment, que se ce-
lebra des de fa vint anys, és mostrar el ta-
lent de proximitat i com conviuen les
comunitats: tots els diversos Raval(s) que
hi ha al barri. El festival és una de les activi-
tats del programa BCNx10, impulsat per
l’Ajuntament amb fons de l’impost turístic
i gestionat per Turisme de Barcelona. 

MOLTES NOVETATS 
Hem demanat a Gemma Ferreón, respon-
sable de l’àmbit sociocultural de la Fun-
dació Tot Raval, que ens avanci alguns
dels moments clau de la pròxima edició.
Ens ha destacat el concert de divendres a
la sala Paral·lel 62, on actuaran grups

emergents del barri triats entre més de
quaranta propostes artístiques. A més, els
grups protagonistes passaran a formar
part del programa de músiques emer-
gents de la sala, una de les més emble-
màtiques de Barcelona, perquè aquest és
també l’objectiu, segons Ferreón: “Vincular-
los als projectes musicals que hi ha al barri i
així impulsar la seva carrera i mostrar a tot-
hom el talent musical que hi ha al Raval”. 

Un altre dels punts forts és l’Espai de
Dones, que enguany s’amplia amb la invo-
lucració de moltes més entitats, les quals
oferiran les seves aportacions, des de ta-
llers de sexualitat, coaching menstrual o
bricolatge fins a activitats culturals, com ara
debats i sessions de curtmetratges. 

I també ho és l’Espai Jove, amb danses
urbanes, bàsquet i un taller d’arqueologia
entorn del jaciment prehistòric de la plaça

Folch i Torres. Aquest jaciment, un dels
més grans d’Espanya, però també l’espai
dels horts comunitaris o la gran festa del
diumenge a la tarda a la rambla del Raval,
“un lloc de trobada per a la cultura catalana
i per a totes les altres cultures del Raval”, són
bons motius “per anar canviant la narrativa
del barri”. “Tenim moltes coses que no
tenen res a veure amb el que es veu als mit-
jans de comunicació”, conclou Ferreón.<

HORTA – GUINARDÓ | El Futbol Club Martinenc orga-
nitza, des de l’any 2013, la cursa Cros 3 Turons - La Dia-
blada, una competició exigent que recorre els paisatges
espectaculars del Parc dels Tres Turons. L’edició d’en-
guany tindrà lloc el 19 de novembre i la sortida serà a les
8:30 h des de la plaça Alfons X. Més enllà del repte es-
portiu, la cursa és una molt bona ocasió per descobrir un
parc de gran bellesa encara força desconegut. I és per
això que aquesta és una les activitats del programa
BCNx10, impulsat per l’Ajuntament amb fons de l’impost
turístic i gestionat per Turisme de Barcelona. 

El Cros 3 Turons - La Diablada va néixer l’any 2013
amb el desig de descobrir, dins de la ciutat de Barcelona,
un indret incomparable per a la pràctica de l’esport a l’a-
ire lliure com és el Parc dels Tres Turons. Això sí, la prova
es caracteritza per la seva duresa, perquè inclou forts
desnivells, i per tal de preservar el medi natural i evitar
aglomeracions només està oberta a 555 participants, un
nombre de places molt per sota de la demanda habitual,

especialment en aquesta edició, ja que la cursa comp-
tarà amb corredors internacionals molt interessats en la
prova esportiva i en el fet que se celebri precisament en
un dels barris de Barcelona. 

TURISME ESPORTIU AL DISTRICTE
Alfred Porcar, director general del Futbol Club Martinenc,
destaca que l’ampliació del recorregut d’aquesta cursa
tradicional ha cridat l’atenció d’atletes de fora de Cata-
lunya i de l’estranger: “Gent que li agrada aquest tipus de
turisme esportiu ha contactat amb nosaltres i els hem
preparat el que nosaltres anomenem la 3 Turons expe-
rience, que inclou la participació en la cursa i una sèrie de
recomanacions d’espais turístics fora del circuit usual i
ubicats al nostre districte”. D’aquesta manera, “els turistes
descobriran els llocs on anem els que som d’aquí. Els
nostres comerços locals. Tot el que no surt a les guies”,
diu Porcar. Trobareu tota la programació i el formulari
d’inscripció al web visitbarcelona.com/BCNX10.<

Tots els Raval(s) junts 
en un sol festival cultural
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Esportistes internacionals s’apunten 
a la  cursa  Cros 3 Turons - La Diablada    

Un dels objectius 
del festival és mostrar

el talent que hi ha 
al barri del Raval
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Escaneja aquest
codi QR i no et
perdis res!

Festa del vi novell al
celler de Collserola

SARRIÀ – SANT GERVASI | Sant Martí era
una data ben assenyalada per a la pagesia
catalana. Per la matança del porc, evident-
ment, però també per l’arribada del vi no-
vell, el primer vi de l’anyada, després de la
verema. La Jornada del Vi Novell, que cada
any se celebra a la Masia Can Calopa de
Dalt, és un homenatge i alhora una reivin-
dicació d’aquella festa i d’aquelles comu-
nitats agràries tan presents a Barcelona.
Enguany la celebració tindrà lloc l’11 de
novembre, des de les 11 h fins a les 18 h, i
l’entrada costarà 15 euros per als adults i 5
euros per als menors de cinc anys. 

Hi trobareu tastos guiats de vi i d’oli,
àpats populars i actuacions musicals per
amenitzar la visita, però sobretot moltes
activitats familiars i infantils de divulgació
perquè els infants descobreixin les vinyes,
els animals de granja i com era el dia a dia
en una casa de pagès. La jornada és una de
les activitats del programa BCNx10, impul-
sat per l’Ajuntament amb fons de l’impost
turístic i gestionat per Turisme de Barce-
lona. Trobareu més informació a la pàgina
web visitbarcelona.com/BCNX10.

VINS I OLIS DE COLLSEROLA 
Per a Maria Dolors Llonch, presidenta de la
Cooperativa L’Olivera, que gestiona Can
Calopa, la jornada  “és un gran moment per
retre homenatge a la tradició vitivinícola al
pla de Barcelona i especialment a Collse-
rola, i també per donar a conèixer la vinya
i el celler que hem recuperat”.  

Llonch explica que des de Pedralbes
fins al Vallès tot era vinya, “una al costat de
l’altra”, i que afortunadament la tradició
s’està recuperant gràcies a la iniciativa d’al-
guns propietaris, que estan tornant a plan-
tar vinya. I també es recupera la producció
d’oli, que estarà ben representada a la jor-
nada amb alguns productors locals d’oli de
la Serra de Collserola.< Foto: Ajuntament de Barcelona

Can Calopa acull una
jornada per celebrar

Sant Martí i el primer vi
de la temporada 
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Inauguren l’esperat Mercat
de la Plana d’Esplugues

ESPLUGUES4El Mercat de la
Plana d’Esplugues ja funciona a
ple rendiment, malgrat que hi ha
diverses persianes abaixades.
El dia 22 de setembre l’Ajunta-
ment va organitzar una festa
d’inauguració amb degustació,
activitats infantils, obsequis i
l’actuació de la presentadora
Brigitta Lamoure.
Els paradistes, que han estat

anys en una carpa provisional
mentre han durat les obres del
nou mercat, ja s’hi han instal·lat
i treballen amb tota normalitat.
De fet, fa exactament un any que

Lidl, qui ha invertit nou milions
d’euros per fer realitat l’equipa-
ment –tal com va fer amb el
Mercat de Can Vidalet–, va ob-
rir el seu supermercat, que com-
partirà superfície amb les para-
des dels comerciants.
D’aquesta manera finalitza el

malson d’Esplugues i els seus
mercats, que han estat anys en
obres a l’espera dels nous edifi-
cis. Les obres del Mercat de la
Plana han anat a bon ritme, te-
nint en compte que és més pe-
tit, però les del de Can Vidalet
van allargar-se més del compte.

SANT JOAN DESPÍ4El barri de
les Planes de Sant Joan Despí va
acollir el passat 7 d’octubre una
nova edició del FiraDespí, la
22a, la trobada més important
del comerç local, que enguany ha
fet sortir al carrer més d’un cen-
tenar de parades. 
Durant tot el dia els carrers

Mare de Déu de la Mercè, Josep
M. Trias de Bes, Josep M. Pi i Su-
nyer i John F. Kennedy van om-
plir-se d’activitats per a tots els
públics. En aquest sentit, grans
i petits van poder gaudir d’una
celebració que va recuperar la to-
tal normalitat tres anys després
de la pandèmia de covid i les res-
triccions que va provocar. 
Per tant, enguany hi havia

ganes de tornar a reivindicar el
comerç a través d’una fira que
s’ha consolidat en el calendari
festiu. Aquell dia hi havia para-
des de moda, complements, ali-
mentació, artesans i fins i tot
mostra de vins. També hi havia
un estand de l’associació Acti-
vaDespí i dos més de l’Ajunta-
ment dedicats al comerç local. 

Amb tot, la cita va arrencar
de manera intensa, amb la cer-
cavila a càrrec de la Colla Ge-
gantera de Sant Joan Despí. En
paral·lel es van organitzar tallers
i activitats infantils, així com
una batucada a càrrec de la Ban-
darra Street Orkestra. De fet, els
escenaris de la plaça del Mercat
i del Centre van acollir alguna

d’aquestes propostes lúdiques i
també l’exhibició dels alumnes
de l’Escola de Música Adagio. 
A la tarda es va celebrar un

bingo musical, organitzat per
ActivaDespí, que va lliurar pre-
mis de 50 euros a la línia i de 150
al bingo. Aquests diners es po-
den gastar a les botigues dels co-
merciants de la ciutat.

El FiraDespí és una cita important al calendari local. Foto: Ajuntament

El FiraDespí torna amb més
d’un centenar de parades

Una imatge interior del nou mercat. Foto: Ajuntament d’Esplugues

Sant Just | El Sant Just al Carrer escalfa motors
Sant Just Desvern està preparat per celebrar una nova edició del Sant Just
al Carrer, la cita comercial per excel·lència del municipi. Tindrà lloc el 29
d’octubre i ja ha començat el període de sol·licituds per tenir-hi paradeta.
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Esports

“Avui dia, amb tantes distraccions
i estímuls a fora, és complicat tro-
bar algú tan jove que sàpiga què
vol i com buscar-ho. El cas de
l’Andrii és excepcional: va arribar
a Catalunya el maig del 2022 sen-
se saber català ni castellà, i sen-
se amistats, i ara parla i entén
aquests idiomes i ha format una
família al club”, descriu, orgu-
llosa, Elisabet Valle (Rubí, 1978),
cap de la secció de gimnàstica ar-
tística del CN Granollers.
Andrii Yavorskyi (Zaporiyia,

Ucraïna, 2011) viu a més de 3.500
kilòmetres de la seva ciutat, que
vol recordar amb molts espais per
jugar. “La guerra em fa molta por
i molta ràbia, per tots els infants
i les famílies ucraïneses que han
mort i moriran. No crec que
aquest malson s’acabi aviat... Par-
lar amb el pare, l’Andrii, i la meva
germana, l’Olga, que són allà,
em fa sentir a prop d’ells. És un
dels moments més especials de la
setmana”, confessa, emocionat. 
El petit ucraïnès és un en-

amorat dels reptes que li plan-
teja la gimnàstica artística, que
li sembla un esport “molt divertit
i ple de detalls per millorar”. In-
quiet i lluitador, sempre està de
bon humor i s’entrena molt dur
per créixer i superar algun dia el
seu gran referent i compatriota,
Oleg Verniayev. 
És un camaleó que sap adap-

tar-se a les circumstàncies. Quan
va arribar al CN Granollers, l’An-
drii se centrava en els entrena-
ments i a repetir els exercicis. “Va

canviar molt i va començar a
riure i xerrar sense perdre la
concentració. Es va adonar que a
la vida hi ha més coses que la
gimnàstica artística, un dels es-
ports capdavanters al seu país i
on hi ha molta més competèn-
cia”, continua Valle. 
L’Andrii porta l’esport a la

sang, perquè la seva germana
Olga és ara entrenadora de gim-
nàstica artística d’infants de 4 i 5
anys a Ucraïna, i Tatiana, la seva
mare i amb qui fins fa poc vivia
a Mollet, va fer pole dancedurant
uns 10 anys. És un company ge-
nerós que cuida i es preocupa per
la resta, comparteix les seves ex-
periències i necessita ser trans-
parent i agraït. “Fins a conèixer
Limin Jia, les paral·leles em feien
molta por i em semblaven com-
plicadíssimes. Ell, però, em va
transmetre confiança i va saber
com motivar-me i donar-me
temps perquè n’aprengués. Si
no em sortia alguna cosa, potser
em deia que fes una mica de llit
elàstic o un altre aparell”, recor-
da l’Andrii, que estava acostumat
a una altra disciplina, la ucra-
ïnesa, amb més crits. 

TRANSFORMAR LA POR
“Transforma la por que pugui
tenir en combustible, energia i
explosivitat per executar els
elements de la millor manera
possible”, el retrata Francesc Pé-
rez (Barcelona, 1994), que el va
dirigir al CN Granollers. Re-
corda que el primer cop que va
veure en acció l’Andrii va ser,
precisament, fent paral·leles:
“Em va impressionar el seu ni-
vell d’execució. Té una actitud
excel·lent que el va fer integrar

molt de pressa al grup i unes ap-
tituds que li donen moltes pos-
sibilitats d’arribar molt lluny”. 
El jove gimnasta quasi mai

està nerviós abans d’una com-
petició i tampoc va perdre els ner-
vis quan, pocs dies després d’ar-
ribar a l’entitat granollerina, li van
comentar que aviat celebrarien el
festival de gimnàstica. “Veia que
era un esdeveniment important
amb molt de públic i que estava
a les meves mans preparar-me bé
els exercicis, i és el que vaig fer”,
reconeix, tranquil. 
Es posa al llit amb la cons-

ciència tranquil·la i somia amb
exercicis perfectes. Potser no té
malsons amb la gimnàstica per-
què relativitza el seu creixement
i el fet d’haver començat des de
zero a Granollers, i se centra en
el llarg camí que li queda per re-

córrer, com millorar el seu anglès
parlat i escrit i continuar polint
el català: “M’he de llençar a par-
lar-lo més i millor”. 
“Si altres gimnastes fan aquell

exercici, tu també pots fer-lo.
Cal allunyar-se de la por i millo-
rar constantment. Intento fixar-
me en cada detall, preguntar
com puc créixer més o el que no
entenc i escoltar sempre”, en-
raona l’Andrii, que després dels
seus grans progressos al conjunt
granollerí, on va arribar a través
de la Federació Catalana de Gim-
nàstica, s’ha guanyat una altra
beca, ara al CAR de Sant Cugat. 
“Segur que aprofitarà com

ningú l’oportunitat de formar-se
allà”, té clar Pérez. Al Centre
d’Alt Rendiment Esportiu, l’u-
craïnès estudia primer d’ESO i
s’entrena matí i tarda de dilluns

a divendres, dissabte a la tarda i
diumenge descansa. “Al CAR
em donen eines i recursos per po-
der arribar a ser un bon gim-
nasta”, celebra l’Andrii, a qui el
seu entrenador, Miguel Rubio, li
recorda a Limin Jia “perquè
també t’explica les coses amb
pausa i tranquil·litat i d’una ma-
nera molt entenedora”. “En Fran-
cesc i l’Eli també em van ense-
nyar molt. Són exigents. Bé, ella
era més dura”, confessa, divertit.  
“Durant un any el va entrenar

Limin Jia, que és qui va fer créi-
xer i millorar l’Andrii, i li va en-
senyar els exercicis amb què
l’Eli i jo vam treballar en el tram
final de la temporada passada
per corregir les seves errades d’e-
xecució. Miguel Rubio, amb qui
continua ara al CAR, també ha
fet una gran feina”, matisa Pérez.
La seva polivalència fa que

l’Andrii tingui moltes portes
obertes per al futur i que en el
present sigui un gran aspirant al
podi. En categoria via olímpica
3 va ser el millor al campionat
de Catalunya de Vilanova i la
Geltrú, i quart al d’Espanya, a
Pamplona, i ara competeix en
via olímpica 4. És un gimnasta
molt regular en els sis aparells
(exercici de terra, salt de poltre,
cavall amb arcs, anelles, pa-
ral·leles i barra fixa), i espe-
cialment bo en anelles i paral·le-
les. També li encanta el terra,
que potser acabarà sent la seva
especialitat quan faci l’estirada.  
“Els obstacles m’impulsen a

millorar. Si ho tinc més complicat,
guanyo en seguretat. Mai tinc
presses perquè sé que lluitar pels
somnis és un llarg procés que vull
gaudir al màxim”, tanca l’Andrii.

Toni Delgado
BARCELONA

L’Andrii creix ambels obstacles
» L’ucraïnès, ara becat al CAR i que va despuntar al CN Granollers, va arribar el 2022 fugint de la guerra 
» “Les dificultats m’impulsen a millorar; si ho tinc més complicat, guanyo en seguretat”, diu el gimnasta

Andrii Yavorskyi després de guanyar una medalla. Foto: Francesc Pérez

Futbol | L’FC Levante Las Planas rep el Sevilla FC
El conjunt de Ferran Cabello rebrà el pròxim diumenge 22 d’octubre el Sevilla FC, en partit
corresponent a la sisena jornada de la Primera Divisió (Lliga F). L’FC Levante Las Planas hi

arribarà invicte, sisè amb 9 punts i després de l’empat (1-1) contra el Levante UD del passat dia 15.
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L’amic retrobat relata a través de la veu
d’un home adult, Hans Schwarz, fill d’u-
na família jueva, la mateixa història d’a-
mistat de fa més de tres dècades amb
Konradin Von Hohenfels, fill d’una famí-
lia aristocràtica de Suàbia. Els nois es co-
neixen a l’escola més famosa de Würt-
tenmber i inicien una intensa relació.

Al Teatre Goya de Barcelona.

Teatre

L’amic retrobat
Fred Uhlman

Claudia del Valle ha viscut el seu debut
discogràfic aquest mes d’octubre. El seu
primer àlbum es diu El que callem (Ac-
qustic) i aplega onze cançons, la majoria
de les quals són en català, tot i que tam-
bé n’hi ha algunes en castellà. L’artista de
Sant Esteve Sesrovires assegura que el
disc és un “viatge íntim i revelador, una
exploració honesta a través de les pors”.

Música

El vídeo viral d’un grup de música pop
cristiana format per diverses germanes
impacta en la vida de l’Enric, un home tur-
mentat per una infància marcada pel fa-
natisme religiós i el jou d’una mare amb
deliris messiànics. Els directors coneguts
amb el nom de “los Javis” s’inspiren en el
grup real Flos Mariae per narrar aquesta
història colpidora rodada a Catalunya.

Pelis i sèries

La mesías
Javier Ambrossi i Javier Calvo

El que callem
Claudia del Valle

Intel·ligència artificial
El Centre de Cultura Contemporània de Barcelona (CCCB)

acull, del 18 d’octubre del 2023 al 17 de març del 2024, l’ex-
posició IA: Intel·ligència artificial, coproduïda amb el Barce-

lona Supercomputing Center. Des de l’organització detallen
que es tracta d’una “exposició sobre la història, el funciona-
ment, les possibilitats creatives i els reptes ètics i legislatius
de la intel·ligència artificial avui”. La mostra convida els visi-
tants a “experimentar amb la IA, conèixer-ne els riscos, des-
cobrir innovacions científiques i artístiques i aprofundir en

una tecnologia decisiva en el futur de la humanitat”.

J U L I O  M A N R I Q U EQUI ÉS?

ÉS FAMÓS PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

A Bruguera, un petit poble al peu del Taga,
hi viu la pastora més vella de Catalunya.
Amb quasi cent anys, la Marina Vilalta se-
gueix exercint un ofici que estima però
que té un futur incert. Un ofici sacrificat
que requereix dedicació i paciència i que
està íntimament lligat a la terra. Aquest lli-
bre és una crida a preservar el coneixe-
ment i les tradicions de les muntanyes. 

Llibres

Una vida a les muntanyes
Abraham Orriols

|Sonic Superstars
Tornen les aventures d’acció i plataformes de Sonic a les místiques Northstar

Islands. Disponible per a PC, PS4 i 5, Switch, i Xbox One i Series X/S.
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Nissaga de poder, Temps de silenci o Porca
Misèria formen part de les grans sèries de
TV3 que perduren en l’imaginari col·lectiu
català, i totes tenen una cosa en comú: hi

sortia Julio Manrique (Barcelona, 1973). Tot i
que la seva trajectòria com a actor televisiu

li ha donat més popularitat entre el gran
públic, l’hàbitat natural de Manrique és el
teatre. Va debutar com a actor el 1994 al

Teatre Lliure, un teatre que ara, trenta anys
després i amb una gran experiència com a
director teatral, començarà a dirigir. Manri-
que ha estat escollit recentment com a nou
director del Lliure després de la renúncia de
Juan Carlos Martel per motius “estructurals”
i per manca de “condicions”. El nou director

exercirà el càrrec des de l’1 de febrer del
2024 i fins al mateix dia del 2029.

Famosos

Ser un aclamat actor i director de teatre
El gran públic el coneix sobretot pels seus papers en televisió

Ser escollit com a nou director del Teatre Lliure
Arran de la renúncia de Juan Carlos Martel per raons “estructurals”

Expectatives altes
Confien en Manrique sense oblidar la sortida de Martel
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

Cansament, somnolència, estat d’ànim baix o manca de
concentració són alguns dels símptomes del trastorn

E S T I L S  D E  V I D A

iNUTRICIÓ
Una altra conseqüència del canvi climàtic és l’endarreriment de
l’astènia tardoral, aquell decandiment que ens afecta durant el
canvi d’estacions i que a la tardor s’agreuja amb la tornada a la
rutina, l’arribada del fred i la reducció d’hores solars. Ja no és el
que era, perquè el bon temps ha reduït el seu impacte. Hem tor-
nat a la feina i el dia és més curt, però la prolongació de les altes
temperatures fa que tot plegat encara no ens afecti tant. Però la
cosa està a punt de canviar. És qüestió de temps que arribi el
fred, i pel que sembla arribarà de cop. I l’imminent canvi d’hora-
ri, el 29 d’octubre, accelerarà el procés, de manera que a moltes
persones els vindrà de cop el decandiment.     

Tot i que sovint s’ha venut com una mena de depressió, l’as-
tènia no és altra cosa que un trastorn que afecta durant uns
dies les persones més sensibles i que es pot corregir si assumim
de forma natural els canvis. Això es pot aconseguir adaptant el
nostre horari a la tardor i dormint les hores adequades. També
amb una dieta equilibrada d’acord amb la nova estació, rica en
aliments de temporada i vitamines, minerals i nutrients natu-
rals. L’exercici físic també hi ajuda molt.  

Dieta i esport per alegrar la tardor 

L’astènia tardoral és un trastorn puntual que durant el canvi
d’estació afecta sobretot les persones d’entre 40 i 55 anys

Les claus

L’astènia s’associa al canvi d’estació i és una combinació de
factors com la reducció de la llum solar i l’arribada del fred  

Una manera de combatre la tristor és amb una dieta rica en hidrats
de carboni, per mantenir un bon estat energètic durant el dia   
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ASTÈNIA 

CAUSES

SÍMPTOMES

DIETA
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